
  

R. CXXIX SYLWAN 1985 Nr 10—11 
  

Sprawozdanie z działalności Polskiego Towarzystwa Leśnego 
za okres od IX 1983 r. do IX 1984 r. 

f)ziatamość Towarzystwa w wymienionym okresie opierała się na 
uchwałach 83 Zjazdu Delegatów Oddziałów, wytycznych Zarządu 

Głównego (posiedzenia w styczniu 1984 r.) oraz aktualnych potrzebach 
nauki i praktyki. 

Stan organizacyjny Towarzystwa 

Przy ZG działa nadal 17 komisji (13 problemowych i 4 funkcjonalne). 
Ogniwa terenowe tworzy 20 oddziałów. Liczba członków Towarzystwa 
wynosi obecnie 2708 osób fizycznych (wzrost o 400 osób) i 515 osób praw- 

nych (członkowie wspierający). 
W omawianym okresie w kilku oddziałach odbyły się zebrania spra- 

wozdaw:czo-wyborcze, na których wybrano nowe zarządy oddziałów. W Od- 
dziale Radomskim funkcję przewodniczącego powierzono mgr. inż. Euge- 

niuszowi Skrabskiemu, w Oddziale Toruńskim mgr. inż. Zygfry- 
dowi Kowalskiemu. 

Realizacja wniosków z 83 Zjazdu Delegatów Oddżiałów 

Wniosek 1 mówi o celowości podjęcia prac nad ustawą o lasach, która 
by określała długofalową politykę leśną. W przygotowaniu projektu usta- 
wy powinno się wykorzystać ustawę o państwowym gospodarstwie leś- 
nym. 

ZG powyższy wniosek przekazał do realizacji Komisji Ekonomiki i Po- 
lityki Leśnej, która to Komisja opracowała założenia dotyczące polityki 
leśnej. Przedstawiono go także w MLiPD. 

We wniosku 2 zwraca się uwagę, aby resort leśnictwa i przemysłu 

drzewnego miał pełną dyspozycyjność techniczno-organizacyjną w pra- 

cach gospodarczo-leśnych, a szczególnie w przeciwdziałaniu sytuacjom 

klęskowym w lasach. | 
Wniosek 3 mówi, że niezbędne jest działanie na rzecz zabezpieczenia 

interesów leśnictwa w związkach integracyjnych z przemysłem drzew- 

nym, zapewnienia racjonalnego wykorzystania i ochrony surowca drzew- 
nego i wyrobów z drewna oraz ochrony środowiska przyrodniczoleśnego. 

Treść ww. wniosków została przez członków Prezydium przedstawiona 
na spotkaniu z Ministrem Leśnictwa i Przemysłu Drzewnego w dniu 

16 II 1984 r. | | 
Wniosek 4 zaleca podjęcie starań o wprowadzenie do ogólnopolskiego 

programu badań problemu dotyczącego kształtowania i ochrony lasu — 
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jako układu ekologicznego i elementu krajobrazu — oraz rozwoju w leś- 
nych placówkach naukowych, leśnych szkołach wyższych i średnich eko- 
logii jako dyscypliny naukowej i dydaktycznej. | 

Wniosek ten skierowany został do Instytutu Badawczego Leśnictwa, 
Ministerstwa Leśnictwa i Przemysłu Drzewnego, Ministerstwa Nauki, 
Szkolnictwa Wyższego i Techniki oraz do Wydziału Nauk Rolniczych 
i Leśnych PAN. | | | 

Wniosek 5, brzmiący „Uznaje się za celowe wykonywanie studyjnych 
opracowań probiemowych mających na celu tworzenie naukowych pod- 
staw koegzystencji lasów z innymi działami gospodarki narodowej”, oraz 

Wniosek 6, o brzmieniu „Niezbędne jest rozwijanie działalności po- 
pularyzującej zagadnienia leśnictwa i drzewnictwa w celu uzyskania - 
właściwej ich pozycji w społeczeństwie oraz umocnienia zawodu leśnika 
i drzewiarza”, przedstawiono do realizacji Komisji Krzewienia Wiedzy 
Leśnej. Komisja rozpoczęła realizację treści wniosku 6 poprzez udział 
w pracach Zespołu przygotowującego obchody ,„Dni Lasu i Zadrzewień” 
oraz skierowała apel w tej sprawie do oddziałów. | 

Wnioski: 7, 8, 9, 10, 1lo treści: 

„7. Polskie Towarzystwo Leśne powinno zwiększać starania o udział 
swych przedstawicieli w organach kolegialnych zajmujących się gospo- 
darką leśną, celem oddziaływania na tworzenie polityki leśnej. 

8. Niezbędne jest uaktywnienie działalności komisji problemowych 
i oddziałów PTL, szczególnie w zakresie działalności edytorskiej, nauko- 
wej, popularyzatorskiej i publicystycznej. | 

9. Powinno się dążyć do zwiększenia udziału problematyki drzewnic- 
twa w sferze zainteresowań i działania Towarzystwa. 

10. Nałeży dążyć do zwiększenia liczebności Towarzystwa, szczególnie 
do pozyskania dla Towarzystwa młodych leśników i drzewiarzy. 

11. Należy dążyć do zwiększenia liczby prenumeratorów „Sylwana ”. 
Sprawą tą powinna zająć się utworzona Rada Programowa „Sylwana , 
Zarząd Główny i Oddziały Towarzystwa”. Przekazano do realizacji od- 
działom Towarzystwa. Wniosek 11 do Rady Programowej „Sylwana ”. 
Odzew na powyższe zalecenia znajduje się w różnym stopniu realizacji 
w oddziałach, czego dowodem są złożone przez oddziały sprawozdania. 

We wniosku 12 uznaje się za niezwykle trudną obecną sytuację loka- 
lową Zarządu Głównego PTL i biblioteki Towarzystwa. Zjazd widzi ce- 
lowość zwrócenia się do Dyrekcji IBL o udostępnienie dodatkowego loka- 
lu w budynku Instytutu, celem umożliwienia właściwego prowadzenia 
biblioteki i korzystania z jej zbiorów. | 

W powyższej sprawie Prezydium przeprowadziło rozmowy z Dyrek- 
cją IBL, od której uzyskało odpowiedź, że rozważenie możliwości przy- 
znania dodatkowego lokalu w IBL może nastąpić po zakończeniu budowy 
III piętra. 

We wniosku 13 Zjazd zaleca ZG opracowanie regulaminu obrad Zjaz- 
du Delegatów Oddziałów. Regulamin ten powinien zostać zatwierdzony 
przez następny Zjazd. | 

' Projekt takiego Regulaminu został opracowany przez Komisję Orga- 
"nizacyjną. | 
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Wniosek 14 mówi o wzmocnieniu roli Zjazdów poprzez wcześniejsze 
rozsyłanie delegatom materiałów, które będą poddawane pod decyzje 
Zjazdu. 

Częściową realizacją tego wniosku jest rozsyłanie materiałów obej- 
mujących projekty regulaminów organizacyjnych i projekt wprowadze- 
nia poprawek do Statutu. 

We wniosku 15 uznaje się za celowe podjęcie starań dla zorganizowa- 
nia Zjazdu Leśników i Drzewiarzy Polskich. 

Wniosek ten przedstawiono na wspomnianym spotkaniu z Ministrem 
LiPD, który zaaprobował ideę zorganizowania Zjazdu w proponowanym 
przez Towarzystwo terminie, tj. 1986 lub 1987 r., uważając, że do tego 
czasu sytuacja w lasach powinna się ustabilizować. Resort przejmie ini- 
cjatywę w zakresie organizacji Zjazdu. 

Wniosek 16 zobowiązuje ZG do kontynuowania realizacji wniosków 
nie zrealizowanych z poprzednich Zjazdów PTL, a w szczególności: wnios- 
ku nr 6 ze Zjazdu w 1981 r. i wniosku nr 2 ze Zjazdu w 1982 r., zgodnie 
z opracowaniem Komisji Urządzania Lasu i Rozmiaru Użytkowania, 
przedstawionym w trakcie dyskusji na obecnym Zjeździe. 

Nad opracowaniem zagadnień zawartych w ww. wnioskach pracuje 
Komisja Urządzania i Rozmiaru Użytkowania Lasu. 

Działalność ZG i Prezydium 

W okresie sprawozdawczym ZG odbył dwa posiedzenia z udziałem 
przewodniczących oddziałów — 26 I 1984 i drugie 29 IX 1984 r. — tuż 
przed Zjazdem Delegatów Oddziałów. Posiedzenie pierwsze poświęcono 
omówieniu programu prac Oddziałów i Komisji na rok bieżący, programu 
Zjazdu Delegatów i Sesji nt. „Siedliskoznawstwa leśnego w 40-leciu Pol- 
ski Ludowej” oraz sprawom bieżącym. 

Drugie posiedzenie objęło zagadnienia związane z poprawkami do 
Statutu, przyjęciem i zatwierdzeniem regulaminów, Zjazdem Delegatów 
i Sesją w Białymstoku, reaktywowaniem Komisji Współpracy z Zagranicą 
i Komisji Typologii Leśnej, sprawy organizacyjne i sprawy bieżące. 

W wymienionym okresie Prezydium odbyło 16 spotkań poświęconych 
m.in. ocenie merytorycznej Zjazdu i Sesji w Jaszowcu, formie sprawo- 
zdań Sekretarza, sprawom wydawniczym — II wydania Małej Encyklo- 
pedii Leśnej, wydawnictwa seryjnego o lesie dla nieleśników, biuletynu 
informacyjnego, realizacji wniosków z 83 Zjazdu Delegatów, obecnemu 
Zjazdowi i tematyce wczorajszej Sesji, 85 Zjazdowi i Sesji w Białymsto- 
ku, sprawom finansowym, kontaktom z PAN, komisjami i oddziałami 
PTL, ocenie planów i programów rozwoju leśnictwa nadsyłanych z Re- 
sortu. 

Wiceprzewodniczący ZG PTL prof. dr hab. K. Heymanowski 
uczestniczył w zebraniach sprawozdawczo-wyborczych Oddziałów w Kiel- 
cach; Radomiu i Toruniu. 

Na prośbę Prezydium odbyło się spotkanie z Ministrem Leśnictwa 
i Przemysłu Drzewnego z delegacją Towarzystwa 16 II 1984 r. W trakcie 
spotkania poinformowano Ministra o obecnych i przyszłych kierunkach 
działalności oraz o warunkach funkcjonowania Towarzystwa. Wymienio- 
no także poglądy na temat głównych problemów gospodarki leśnej. 
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Prof. dr hab. A. Szujecki (przewodniczący) i dr inż. A. Gorzelak (se- 
kretarz) 23 II 1984 r. uczestniczyli w spotkaniu zorganizowanym przez 
Wydział V Nauk Rolniczych i Leśnych PAN, które było poświęcone 
współpracy towarzystw naukowych z Wydziałem i jego komitetami nau- 
kowymi. 

Staraniem Prezydium ZG PTL w grudniu 1983 r. odbyła się w auli 
SGGW-AR uroczystość upamiętniająca 165 rocznicę powstania wyższego 
szkolnictwa leśnego. Udział w uroczystości wzięli: Minister Leśnictwa 
i Przemysłu Drzewnego, Rektor SGGW-AR i przedstawiciel Ministra Nau- 
ki, Szkolnictwa Wyższego i Techniki. Referat wygłosił prof. dr T. Mar- 
szałek. 

Działalność komisji specjalistycznych 

Komisja Urządzania Lasu i Rozmiarów Użytkowania odbyła posiedze- 
nie 6 XII 1983 r. na temat rębni, na którym wygłosili referaty wprowa- 
dzające prof. dr S. Szymański, doc. dr S. Graniczny, mgr inż. 
H. Ostrowski i mgr inż. M. Czuraj oraz zapoczątkowana została 
dyskusja, po czym postanowiono odbyć połączoną konferencję terenową 
Komisji Zagospodarowania Lasu i Komisji Urządzania Lasu i Rozmiaru 
Użytkowania. Konferencja odbyła się w Siemianicach w dniach 16—18 
V 1984 r., gdzie po wygłoszeniu 3 referatów nt. rębni przez prof. S. Szy- 
mańskiego, doc. S. Granicznego i mgr M. Czuraja za- 
poznano z wynikami doświadczeń prof. Szymańskiego, prof. Za- 
bielskiego i doc. Magnuskiego w zakresie różnego rodzaju 
rębni i odnowień. 

Na zlecenie Prezydium ZG Komisja opracowała opinię w sprawie 
„Szczegółowego harmonogramu działań dla realizacji kompleksowego pro- 

gramu poprawy gospodarki leśnej do 1990 r.” 
Komisja Zagospodarowania Lasu. W okresie sprawozdawczym zrealizo- 
wano trzy posiedzenia w poniższych terminach i rozmiarze: 

2 III 1984 r. w Warszawie z referatami: 

1) Odnowienie samosiewne buka (Fagus silvatica L.) w terenach gór- 
skich — na przykładzie drzewostanów w Beskidach Zachodnich — autor 
dr inż. Maciej Wałecki, 

2) Badania nad doskonaleniem metod naturalnego odnowienia buka 
na nizinach, autor mgr inż. Wawrzyniec Mierzejewski. 

W interesującej dyskusji nad obydwoma referatami uczestniczyły 23 

osoby. 

Drugie spotkanie było wspólne z Komisją U.L. i RU. i zostało już 

v'spomniane. 
31 V 1984 oraz 1 i 2 VI 1984 r. odbyło się posiedzenie wyjazdowe 

Komisji przy udziale licznie zaproszonych gości w Białowieży. Głównym 
tematem tego posiedzenia był „Stan i potrzeby ochronne i pielęgnacyjne 
odnowień i młodszych drzewostanów na terenie lasów państwowych Pusz- 
czy Białowieskiej”, zaś głównym nachyleniem podanego tematu stał się 
problem szkód od zwierzyny łownej w Puszczy oraz sposoby rozwiązania 
tego problemu w praktyce. 

Na posiedzeniu wygłoszono następujące referaty: 
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— „Stan i potrzeby zabiegów ochronnych i pielęgnacyjnych odnowień 
i młodszych drzewostanów na terenie lasów państwowych Puszczy Bia- 
łowieskiej” — mgr inż. Tomasz Gatkiewicz, 

—  „Narastające problemy zagospodarowania lasów Puszczy Biało- 
wieskiej w świetle wyników ostatnich badań” — doc. dr Stefan Gra- 
niczny, | 

— „Wpływ dużych kopytnych na odnowienie lasu (na tle oszacowań 
praktyków)” — doc. dr hab. Eleonora Szukiel, 

— „Wybrane zagadnienia problemowe Puszczy Białowieskiej oraz pro- 
jektowane kierunki ich rozwiązania” — mgr inż. Mieczysław Kutrze- 
ba, | 

— „Głos w dyskusji o szkodach powodowanych przez zwierzynę w 
uprawach leśnych Puszczy Białowieskiej” — dr Simona Kossak. 

W dyskusji po wygłoszonych referatach, a także w nawiązaniu do 
lustracji wybranych miejsc w Puszczy, zabrało głos 14 osób. Liczba 
uczestników posiedzenia w ciągu całej konferencji wynosiła 38 osób. Po- 
siedzenie w Białowieży zostało zorganizowane przy wydatnej poinocy 
OZLP Białystok i Oddziału PFL w Białymstoku. 

Działalność Zespołu Jodłowego, powołanego w ramach Komisji Za- 
gospodarowania Lasu (przewodniczący Zespołu doc. dr $5. Graniczny). 
Członkowie Zespołu brali czynny udział w szkoleniach zawodowych z za- 
kresu zagospodarowania drzewostanów jodłowych w OZLP Lublin i Ra- 
dom. W szkoleniach uczestniczyli doc. dr S$. Graniczny i doc. dr hab. 
A. Jaworski, przedstawiając własne referaty i podejmując dyskusje 
w terenie. 

W zakresie opracowania materiałów ankietowych ze Świętokrzyskiego 
Parku Narodowego dr inż. Stanisław Barański oprócz sporządzenia 
mapy uszkodzenia i zagrożenia drzewostanów jodłowych Parku zestawił 
tabelarycznie część danych zebranych przez miejscowych leśniczych. Dal- 
sze prace nad tym zagadnieniem są w toku. 

Poza pracami badawczymi niektórzy członkowie Zespołu brali udział 
w wiosennym przeszkoleniu personelu administracji lasów państwowych 
w Radomiu w zakresie problematyki regresji i zagospodarowania drze- 
wostanów z udziałem jodły (prof. Е. Bernadzki, doc. S. Granicz- 
ny, doc. A. Jaworski, mgr K. Mazur). 
Komisja Ekonomiki i Polityki Leśnej przygotowała materiały związane 
z konferencją na temat stosunków wartościowych w leśnictwie. Przy- 
gotowano 3 referaty, konferencja przewidziana była pod koniec roku. 

Przewodniczący Komisji wziął udział w posiedzeniu Komitetu Nauk 
Leśnych PAN, na którym wygłosił referat nt.: „Szkód w środowisku leś- 
nym spowodowanych przez przemysł oraz nakładów związanych z reali- 
zacją przedsięwzięć ochrony”. 

Komisja opracowała tezy do założeń polityki leśnej obejmujące okres 
od 1990 do 2050 r. Tezy te będą przedmiotem dyskusji w ramach powo- 
łanego Zespołu przez Prezydium Zarządu Głównego. 
Komisja Ochrony Przyrody. Wspólnie z Zarządem Krakowskiego Zespołu 
Jurajskich Parków Krajobrazowych opracowano zasady zagospodarowa- 
nia lasu w Jurajskim Parku Krajobrazowym. Projekt ten uzgodniono 
z Wojewódzką Komisją Ochrony Przyrody w Krakowie, obecnie będzie 
przekazany do Państwowej Rady Ochrony Przyrody. Komisja jest zdania, 
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że zasady te mogą stanowić wzór do opracowania zasad zagospodarowania 
lasu dla wszystkich parków krajobrazowych w Polsce. 

Opracowano uzasadniony wniosek uznania wszystkich lasów górskich 
za lasy ochronne; słuszność tego wniosku wynika z konieczności objęcia 
częściową ochroną wody i gleby w terenach górskich z powodu przyspie- 
szonego niszczenia tych elementów środowiska. 

W dalszym ciągu pracowano nad tematem: „Zagospodarowanie turys- 
tyczne lasu” (członkowie Komisji z Poznania). 

W przygotowaniu jest wniosek o utworzenie Mazurskiego Parku Na- 
rodowego (członkowie Komisji z Olsztyna). 
Komisja Gospodarki Leśnej w Rejonach Przemysłowych 15 XI 1983 r. 
wspólnie z Kołem Towarzystwa przy nadl. Kobiór zorganizowała objazd 
poznawczy na teren pustyni przemysłowej przy Hucie Cynku w Katowi- 
cach-Szopienicach. Następnie na terenie nadl. Świerklaniec zaprezento- 
wano przykłady doboru gatunków do przebudowy drzewostanów w tzw. 

ekologicznej strefie nieleśnej oraz badania nad wpływem różnych rębni 
i przygotowania gleby na wzrost i rozwój kilku gatunków drzew. Infor- 
macji w terenie udzielali dr inż. Zbigniew Hawryś i dr inż. Eryk 
Latocha. 

Przedstawiciele Komisji wzięli udział 16—17 XII 1983 r. w konferen- 
cji terenowej w Cedzynie zorganizowanej przez Oddział Towarzystwa 
w Kielcach na temat zagospodarowania jodły w rejonie Gór Swietokrzys- 

kich. Na konferencji przewodniczący Komisji wygłosił referat pt.: „Wpływ 
imisji przemysłowych na lasy Europy Środkowej”. 
Komisja Ochrony Zasobów Leśnych. Działalność Komisji ograniczała się 
do wygłaszania przez członków referatów na różnych naradach poświę- 
conych problemowi gwałtownego pogarszania się stanu zdrowotnego lasu 

oraz do zorganizowania wspólnie z Sekcją Entomologii Leśnej Polskiego 
Towarzystwa Entomologicznego w Złotym Potoku w dniach 10—11 paż- 
dziernika 1982 r. sympozjum poświęconego szkodnikom leśnym i ich 
zwalczaniu. 
Komisja Zadrzewień. W okresie od 83 Zjazdu Delegatów odbyły się dwa 
zebrania Komisji: 14 X 1983 r. w Warszawie, na którym omawiano 5рга- 
wy bieżące Komisji — zakres działania, oraz 20 VI 1984 r. w Płocku 

z tematyką omawiającą obecny stan zadrzewień w Polsce. 
Komisja Łowiectwa. 30 III 1984 r. odbyło się plenarne posiedzenie Ko- 
misji, na którym omawiano sprawy organizacyjne, zatwierdzono plan pra- 
cy na 1984 r. W części referatowej dr inż. Wiktor Lipko wygłosił 
referat nt.: „Wstępne założenia polityki hodowlanej w zakresie zwierzy- 
ny grubej”. 

Następne posiedzenie odbyło się 15 VI 1984 r. z referatem nt. „Urospo- 
darka łowiecka w okresie 40-lecia Polski Ludowej” (autor dr inż. W. 
Lipko). W czasie posiedzenia omówiono aktualne zagadnienia i proble- 
my gospodarki łowieckiej w Polsce, m.in. potrzebę zmiany okresów och- 
rony i okresów polowań na zwierzęta łowne. 

Komisja Historii Leśnictwa odbyła dwa zebrania, w tym jedno z refera- 
tem prof. dr. J. Brody pt.: „Etapy rozwoju gospodarstwa leśnego 
w Polsce Ludowej”. Kontynuowano prace nad wydawnictwem „Leśnicy 
i leśnictwo polskie w okresie II wojny światowej”. Prof. dr F. Budniak 
aktywnie uczestniczył w pracach Społecznego Komitetu Budowy Pomni- 
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ka oraz Domu Pamięci Walki i Męczeństwa Leśników i Drzewiarzy 

w Spale (jest przewodniczącym tego Komitetu), jak również w pracach 

Komitetu Zjazdu Leśników Kombatantów, który odbył się w Spale 8 IX 
1984 r. 

Pod patronatem i przy czynnej pomocy Komisji podjęte zostały opra- 
cowania dotyczące dziejów średniego szkolnictwa leśnego w Polsce mię- 

dzywojennej i powojennej. 
W czerwcu 1984 r. Komisja wystąpiła z inicjatywą zespołowego opra- 

cowania dziejów leśnictwa i drzewnictwa w Polsce Ludowej z okazji 
40-lecia PRL. Obecnie są w toku rozmowy na ten temat z zainteresowa- 
nymi stronami, tj. PTL i SITLiD oraz resortem leśnictwa i przemysłu 
drzewnego. 

Komisja Słownictwa Leśnego. Kontynuowano prace nad terminologicz- 
nym słownikiem leśnictwa. Opracowano już definicje haseł ze wszyst- 
kich dziedzin leśnictwa z wyjątkiem ekologii i mechanizacji prac z za- 
kresu hodowli lasu. Opracowanie brakujących haseł ma być dokonane 
do końca 1984 r. 

Komisja Krzewienia Wiedzy Leśnej. Dokooptowano do składu Komisji 
dwie osoby i obecnie Komisja pracuje w składzie: przewodniczący: doc. 
dr Witold Chmielewski, członkowie: mgr inż. Anna Kłoskow- 
ska i mgr inż. Mikołaj Mikułowski. 

Po wprowadzeniu w grudniu 1983 r. nowych stawek wynagrodzeń za 
referaty, odczyty itp. opracowania, nastąpiło ożywienie działalności od- 
czytowej w oddziałach. Wygłoszono 26 referatów, tj. o 18 więcej niż w 
poprzednim okresie sprawozdawczym. Pod względem liczby referatów 
osiągnięto poziom z końca lat 70-ych. Zaangażowanie poszczególnych 
oddziałów w działalności odczytowej było bardzo zróżnicowane. Zebrania 
reieratowe odbyły się w 11 oddziałach, co stanowi 55%, podczas gdy w 
poprzednim okresie odsetek ten wynosił zaledwie 14%. Wzrosło zainte- 
resowanie zagadnieniami zagospodarowania lasu — 8 referatów, oraz 

ochrony — 5 referatów, co jest spowodowane niezadowalającym i stale 

pogarszającym się stanem lasów oraz narastającymi szkodami. Szkodom 

przemysłowym poświęcono 3 referaty i tyle samo — lasom w innych 

krajach. Zagadnienia ogólne ujęte w aspektach wpływu drzew na samo- 

poczucie i stan kondycyjny ludzi były przedmiotem 3 referatów. 

Wysyłano do oddziałów wykazy opracowanych tematów, które mogą 

być wykorzystane na zebraniach. Komisja uczestniczyła w pracach Zes- 

połu Roboczego przygotowującego obchody „Dni Lasu i Zadrzewień” po- 

przez udział w opracowaniu programu: apel do oddziałów o nawiązanie 

współpracy z innymi organizacjami biorącymi udział w tej akcji oraz 

bezpośrednią działalność propagandową i rzeczową. Dostarczono również 

diapozytywy na stałą ekspozycję w Muzeum Przemysłu i Techniki ,,Leś- 

nicy ostrzegają . 

"_ Działalność ta była cząstkową realizacją wniosku 6 uchwalonego przez 

83 Zjazd Delegatów Oddziałów w Jaszowcu. Realizacja wniosku 5 — 

„Uznaje się za celowe wykonywanie studyjnych opracowań problemo- 

wych mających na celu tworzenie naukowych podstaw koegzystencji la- 

su z innymi działami gospodarki narodowej” — przekracza zakres dzia- 

łalności Komisji. 
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Komisja Organizacyjna przejawiała działalność głównie w przygotowaniu 
następujących projektów aktów normatywnych Towarzystwa: poprawek 
do Statutu, Regulaminu Sądu Koleżeńskiego, Głównej Komisji Rewizyj- 
nej, Zjazdu Delegatów Oddziałów, Zarządu Głównego, Prezydium Za- 
rządu Głównego, Zarządu Oddziału. Propozycje te były dwukrotnie prze- 
kazywane do zaopiniowania Zarządom Oddziałów i Delegatom na Zjazd 
(za pośrednictwem oddziałów). Zebrane wnioski po przedyskutowaniu na 
posiedzeniach Prezydium Zarządu Głównego i zebrania Zarządu Głów- 
nego zostały uwzględnione w propozycjach przedstawionych do uchwa- 
lenia przez Zjazd Delegatów Oddziałów w Sopocie. 

Sprawozdanie Komitetu Redakcyjnego „Sylwana”. Stan teki redakcyjnej 
na 15 IX 1983 r. wynosił 116 artykułów. W okresie sprawozdawczym 
wpłynęło 150 artykułów. Razem 266 artykułów. Zakwalifikowano i prze- 
kazano do druku do 15 IX 1984 r. 153 artykuły. Zwrócono autorom 9 ar- 
tykułów. Stan teki redakcyjnej na 15 IX 1984 r. wynosił 44 artykuły. 
W okresie sprawozdawczym odbyto 5 protokółowanych posiedzeń. 

Działalność Oddziałów 

Gddział Białystok 

Zorganizowano następujące odczyty ilustrowane przeźroczami: 
— prof. dr hab. Zbigniew Sierpiński: „Stan sanitarny lasów 

polskich”, 

— prof. Zbigniew Sierpiński: „Informacja o zagrożeniach i pro- 
gnozach występowania szkodników w lasach OZLP Białystok w 1984 r. , 

— mgr W. Kwiatkowski: „Podłoże geologiczne lasów północ- 
no-wschodniej Polski w powiązaniu z siedliskowymi typami lasów”. 

Zorganizowano konferencje terenowe nt.: 
— cięć pielęgnacyjnych w nadl. Olecko (12 VII 1984), 
— cięć pielęgnacyjnych w drzewostanach zdrowych oraz porażonych 

przez Scleroderris i cetyńce w nadl. Augustów (14 VII 1984), 

— zagospodarowania podmokłych gruntów leśnych i nieleśnych w 
nadl. Czerwony Dwór (3 i 4 VII 1984). 

Oddział uczestniczył w przygotowaniu konferencji naukowej zorgani- 
zowanej przez Komisję Zagospodarowania Lasu ZG PTL na terenie 
Puszczy Białowieskiej nt.: „Stan i potrzeby ochronne i pielęgnacyjne od- 
nowień i młodszych drzewostanów na terenie lasów państwowych Pusz- 
czy Białowieskiej” (1i2 VI 1984). 

Uczestniczono w organizacji dorocznej akcji „Czysty Las”. 

Oddział Gdańsk 

Działalność Oddziału koncentrowała się na organizowaniu referatów 
o aktualnej tematyce. Wygłoszono następujące referaty: 

— inż. M. Żurowski nt. „Radiestezja w leśnictwie” (styczeń 
1984 r.), 

— prof. dr hab. Z. Sierpiński nt.: „Wybrane problemy ochrony 
lasu, ze szczególnym uwzględnieniem szkodników wtórnych” (luty 1984 r.), 
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29 —- inż. M. Żurowski nt. „Radiestezja w leśnictwie i nie tylko 
(drugi referat z cyklu „Radiestezja w leśnictwie” — marzec 1984 r.), 

— prof. dr hab. S. Szymanski nt.: „Wprowadzanie dębu do 
upraw mieszanych jako skuteczna i oszczedna metoda zagospodarowania 
żyznych siedlisk” (marzec 1984 r.). 

Drugim nurtem działalności Oddziału były prace związane z przygo- 
towaniem Sesji Naukowej nt.: „Siedliskoznawstwo leśne w 40-leciu Pol- 
ski Ludowej”, organizowanej przy współudziale OZLP w Gdańsku z oka- 
zji 84 Zjazdu Delegatów Oddziałów. 

Oddział Gorzów Wlkp. 

Wygłoszono prelekcję nt.: „Zagospodarowanie drzewostanów pograda- 
cyjnych”. 

Współpracowano z Wojewódzkimi Konserwatorami Przyrody w Go- 
rzowie i Szczecinie przy urządzaniu rezerwatów przyrody. Członkowie 
Oddziału brali udział przy opracowaniu projektu Drawskiego Parku Na- 
rodowego oraz w akcji zalesieniowej na terenie nadl. Kłodawa. 

Oddział Ciechanów 

Zorganizowano cztery konferencje na terenie Oddziału oraz na terenie 
Oddziałów Białostockiego i Łódzkiego. Tematyka konferencji była na- 
stępująca: 

— - Biologiczna ochrona lasu. 
— Doskonalenie selekcyjnej metody cięć pielęgnacyjnych. 
—  Uproduktywnianie powierzchni leśnych w drzewostanach dotknię- 

tych klęskami żywiołowymi. 
—- Zakładanie i prowadzenie upraw na siedliskach zdegradowanych. 
Poza konfereńcjami terenowymi zorganizowano w nadleśnictwach 

7 odczytów z zakresu zagospodarowania lasu. 

Oddział prowadzi nadal prace badawcze w Sekcji uproduktywniania 

słabych gleb leśnych, natomiast zakończono już prace w Sekcji upraw 
topoli, które prowadzono od 1959 r. 

Oddział Katowice 

18 X 1983 r. na terenie nadl. Katowice odbyło się szkolenie nt. prze- 

budowy drzewostanów. Objęto nim pracowników nadleśnictw zagrożonych 

szkodliwymi imisjami z budowanej Elektrowni Opole. Spotkanie pro- 

wadzili mgr inż. Bonifacy Hanak i mgr inż. Marian Gruszka. 

Członkowie Oddziału czynnie brali udział w organizacji narady dla 

nadleśniczych 6 OZLP południowej Polski, która odbyła się na terenie 

OZLP Katowice w dniach 24—26 X 1984r. 

W listopadzie 1983 r. i styczniu 1984 r. przeprowadzono 4 pokazy 

praktycznego zastosowania cięć w użytkach rębnych. Były one przezna- 

czone dla personelu inżynieryjno-technicznego nadleśnictw. Również w 

listopadzie 1983 r. wygłoszono 7 prelekcji na temat występowania szkod- 

ników pierwotnych, w których łącznie wzięło udział ok. 600 pracowni- 

ków z terenu OZLP Katowice. 
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14 XII 1983 r. odbyła się konferencja terenowa w nadl. Rudziniec, na 
której omówiono problemy związane z prowadzeniem gospodarki leśnej 
w tym nadleśnictwie. 

25 I 1984 r. 3 członków Katowickiego Oddziału PIL w BULiGL w 
Brzegu wygłosiło referat dotyczący problematyki zagospodarowania la- 
sów w OZLP Katowice. 

W nadl. Rudy Raciborskie 12 III 1984 r. zorganizowano dla kadry 
technicznej nadleśnictw pokaz terenowy z zakresu walki ze szkodnikami 
wtórnymi metodami tradycyjnymi, przy użyciu środków chemicznych 
i z zastosowaniem feromonów. 

W nadl. Kłobuck 7 II 1984 r. przedstawiono zbiór szyszek z drzew 
stojących z użyciem drabin segmentowych. Pokaz połączony był ze zdo- 
bywaniem uprawnień zbieracza. 

W okresie od grudnia 1983 r. do kwietnia 1984 r. w nadl. Ustroń prze- 
prowadzono cykl prelekcji propagujących zasady selekcji leśnej, a rówr- 
nocześnie mających na celu doskonalenie techniki szczepienia drzew leś- 
nych. 

13 III 1984 r. na terenie nadl. Prószków wygłoszono referat połączony 
z praktyczną prezentacją osiągnięć w kolonizacji mrówki rudej oraz jej 
znaczeniem w leśnictwie (dr inż. Т. Podkówka). W II kwartale 1984 r. 
dr T. Podkówka wygłosił jeszcze 3-krotnie referat nt. „Próby zahamo- 
wania recesji mrówek w Polsce” w OZLP Lublin, OZLP Wrocław i Tech- 
nikum Leśnym w Brynku. 

17 V 1984 r. Zarząd Oddziału razem z Zarządem Wojewódzkim LOP 
oraz Redakcją „Trybuny Opolskiej” zorganizowali sesję terenową o za- 
grożeniu imisjami przemysłowymi lasów wokół Jezior Turawskich. 

W dniach 7—9 VI 1984 r. czterech członków Oddziału przebywało 
w Czechosłowacji, gdzie prezentowano sposoby walki z kornikiem. 

Oddział Kielce 

Zorganizowano wspólnie z OZLP w Radomiu konferencję nt. zagos- 
podarowania drzewostanów jodłowych w rejonie Gór Świętokrzyskich. 
W czasie konferencji poddano przeglądowi 6 zagrożonych drzewostanów 
na terenie Świętokrzyskiego Parku Narodowego i nadleśnictwa Łagów, 
wygłoszono 6 referatów i 2 informacje. Tematy referatów były nastę- 
pujące: 

— „Problem ochrony jodły w Górach Świętokrzyskich ze szczegól- 
nym uwzględnieniem zwójek” — prof. dr hab. S. Wiąckowski, 

7 „Zagadnienia wodne w Górach Świętokrzyskich” — doc. dr hab. 
С. ак, 

— „Problemy ochrony jodły w drzewostanach Gór Świętokrzyskich” 
— mgr inż. K. Mazur, 

— „Wpływ emisji przemysłowych na lasy Europy Środkowej” — dr 
inż. Е. Latocha, 

— „Konflikt przemysł a środowisko przyrodnicze regionu kieleckie- 
go” — prof. dr hab. S. Wiąckowski, 

— „Ukierunkowanie działań hodowlano-ochronnych w drzewostanach 
z udziałem jodły, znajdujących się w stanie regresji na przykładzie Krainy 
VI — Wyżyn Środkowopolskich” — doc. dr S. Graniczny. 
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Zarząd Oddziału wystąpił wspólnie z Dyrekcją Zespołu Szkół Zawo- 
dowych (leśnych) w Zagnańsku z wnioskiem do Ministra Leśnictwa i Prze- 
mysłu Drzewnego o nadanie temuż Zespołowi Szkół imienia Prof. Stani- 
sława Tyszkiewicza. 

Członkowie Oddziału brali udział przy opracowywaniu wyników an- 
kiety w sprawie stanu zdrowotnego i hodowlanego drzewostanów z udzia- 
łem jodły w Świętokrzyskim Parku Narodowym. 

Oddział Kraków 

Działalność Oddziału koncentrowała się na akcji odczytowej. Wygło- 
szono następujące referaty: | 

14 III 1984 r. dr inż. Jerzy Lesiński nt.: „Lasy i obszary chronio- 
ne w Nowej Zelandii”, 

21 III 1984 r. doc. dr hab. Maria Swieboda: „Sosna zwyczajna, 
jej znaczenie, stan zagrożenia i ochrona — sosna jako wskaźnik zanie- 
czyszczenia środowiska”. 

24 VI 1984 r. zorganizowano z inicjatywy kierownictwa OZLP przy 
współudziale Oddziału zebranie członków Klubu Seniora, na którym doc. 
dr hab. Krystyna Grodzińska wygłosiła referat nt.: „Skażenie śro- 
dowiska ekologicznego w okręgu krakowskim i wpływ tegoż na zawar- 
tość metali ciężkich w jarzynach w ogródkach działkowych”. 

Oddział Krosno 

Działalność Oddziału przejawiała się w pracy Kół (21 przy nadleś- 
nictwach) i ograniczała się do zebrań organizacyjnych, omówienia Sta- 
tutu Towarzystwa i wytyczania programów działań. Najczęściej podej- 
mowaną tematyką były zagadnienia: 

—- Raport o stanie naszych lasów i gospodarstwa leśnego. 
— Stan zagrożenia lasów przez czynniki biotyczne, abiotyczne, od- 

działywania emisji pyłowych i sprawy siedliskowo-glebowe. 
— Ochrona środowiska, ochrona przyrody. 
-- Popularyzacja gospodarki leśnej, ochrony lasów wśród społeczeń- 

stwa. 
3 II 1984 r. Zarząd Oddziału wspólnie z Kołem przy nadl. Leżajsk 

zorganizował wyjazd terenowy dla zapoznania się z problematyką zamie- 
rania buczyn. s 

W marcu 1984 r. z inicjatywy Zarządu Oddziału utworzono Koło Ligi 
Ochrony Przyrody przy OZLP Krosno i zorganizowano prelekcję na te- 
mat zanieczyszczania rzek województwa krośnieńskiego. 

Koło działające przy nadl. Głogów zorganizowało dwa spotkania te- 
renowe: 15 XII 1983 r. nt. uproduktywnienia powierzchni leśnych na te- 

renach mokrych w nadl. Głogów (autor opracowania inż. E. Bielak) 
oraz 10 i 11 VII 1984 r. nt. chorób drzewostanów wywoływanych przez 
grzyby (referat mgr inż. Barbara Duda z IBL). 

Oddział Lublin 

Działalność Oddziału koncentrowała się wokół najistotniejszych za- 

dań gospodarki leśnej, chociaż podejmowano też tematy wykraczające 
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poza te ramy. Dotyczy to zwłaszcza kół terenowych w Zwierzyńcu i w 
nadl. Puławy, które wyróżniają się aktywnością. 

Koło w Zwierzyńcu kontynuowało działalność zmierzającą do możli- 
wie pełnego udokumentowania pracy i walki leśników Zamojszczyzny 
w okresie okupacji. Zgromadzono wspomnienia dowódców i uczestników 
walk partyzanckich. Ustalono listę pracowników i członków rodzin leśni- 
ków pomordowanych przez hitlerowców. 

Koło zorganizowało dwie konferencje poświęcone problemowi zabie- 
gów pielęgnacyjnych w drzewostanach jodłowych i z udziałem jodły oraz. 
zagrożenia drzewostanów sosnowych przez szkodniki pierwotne. 

Główne kierunki programu Koła w nadl. Puławy obejmują zagadnie- 
nia szkodliwego oddziaływania przemysłu na środowisko leśne, zacho- 
wawczą ochronę drzew stanowiących dobro kultury (parki) i natural- 
nych zespoiów leśnych. 

Członkowie Koła wchodzący w skład Rady Kazimierskiego Parku Kra- 
jobrazowego wnioskowali i opiniowali wnioski o utworzenie rezerwatów, 
konsultowali zasady gospodarki leśnej na obszarze Parku. W ramach 
współpracy z PTTK prowadzili lustracje parków podworskich położonych 
przy szlakach turystycznych. 

Podobnie jak w latach poprzednich, członkowie Koła dokonywali oce- 
ny ochronnego oddziaływania zalesień przeciwerozyjnych, nadzorowali 
prace przy konserwacji starych drzew w parku puławskim. Ponadto 
członkowie Koła opracowali raport dotyczący szkód w lasach w tym re- 
jonie oraz referat na III Sympozjum Ochrony Ekosystemów Leśnych 
w Rogowie pt. „Osiedlanie ptaków dziuplaków w strefie zniszczonej emis- 
jami azotowymi w Puławach”. 

Zgodnie z wytycznymi ZG z 30 XII 1983 r. w sprawie tegorocznych 
obchodów ,„Dni Lasu i Zadrzewień”, Zarząd Oddziału wytypował swoich 
pełnomocników na terenie woj. lubelskiego, chełmskiego, bialskopodias- 
kiego, zamojskiego i tarnobrzeskiego oraz zlecił im zorganizowanie zespo- 
łów wojewódzkich ds. obchodów „Dni Lasu i Zadrzewień”. Zespoły takie 
zostały zorganizowane, a w skład ich weszli przedstawiciele administracji 
lasów państwowych, SITLiD, LOP i PTL. Na początku kwietnia 1984 r. 
przekazano do lokalnej prasy artykuł informujący o tegorocznych obcho- 
aach „Dni Lasu i Zadrzewień ”. 

We wrześniu 1984 r. członkowie Oddziału wzięli udział w wycieczce 
naukowo-technicznej na teren OZLP Szczecinek, ukierunkowanej na za- 
gadnienia ochrony lasu. Zapoznano się z doświadczeniami w zakresie 
zwalczania grzyba Ścleroderris oraz likwidacji szkód pomniszkowych 
i pohuraganowych. Zwiedzono liczne obiekty przyrodnicze, w tym Sło- 
wiński Park Narodowy. 

Koło w nadl. Świdnik zorganizowało trzy wycieczki do nadleśnictw 
Krasnystaw, Biała Podlaska i Pinczów. Zapoznano się z problemami wy- 
konywania cięć pielęgnacyjnych na bogatych siedliskach, organizacją i 
produkcją w dużych szkółkach gospodarczych i zadrzewieniowych. 

Czynny był też udział członków Oddziału w organizacji szkoleń. W 
szkoleniach tych, prowadzonych centralnie dla całego OZLP, bądź w nad- 
leśnictwach, przekazywano najnowsze osiągnięcia w dziedzinie hodowli 
i ochrony lasu, organizacji procesu pozyskania drewna, mechanizacji tych 
prac itp. | | 
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Oddział Łódź 

Zorganizowano wspólnie z SITLiD-em konferencję terenową nt. sy- 
tuacji lasów w rejonie Kopalni Węgla Brunatnego Bełchatów. 

W trakcie akcji odczytowej wygłoszono następujące referaty: 
— „Wrażenia z pobytu w lasach szwedzkich” (mgr inż. J. Ber- 

gier), 
— „Wpływ działania SO, na stan lasów w Polsce i w świecie” (prof. 

dr hab. E. Kamiński), 
— „Produkcja sadzonek z zakrytym systemem korzeniowym” (mgr 

inż. L. Mateja), 
— „Przyszłość gospodarki drewnem” (prof. dr hab. E. Kamiński). 
Przedstawiciele Oddziału brali udział w wielu komisjach powoływa- 

nych przez dyrektora OZLP, zajmujących się sprawami związanymi z gos- 
podarką leśną naszego regionu. Oddział czynnie włączył się do organizacji 
obchodów 40-lecia PTL i 40-lecia działalności OZLP w Łodzi, opraco- 
wując m.in. w mającej się ukazać na przełomie 84/85 monografii 40-lecia 
OZLP w Łodzi dział pt. „Stan, odbudowa i zagospodarowanie lasów 
OZLP Łódź w 40-leciu". 

Z okazji obchodów „Dni Lasu i Zadrzewień” przedstawiciele Oddziału 
wchodzili w skład zespołu roboczego powołanego przez dyrektora OZLP, 
który podjął szereg działań związanych z propagowaniem zagadnień gos- 
podarki leśnej. | 

Członkowie Oddziału wzięli udział w czynie społecznym przy pracach 
odnowieniowych w nadl. Brzeziny, gdzie zasadzono 1,50 ha lasu, a pie- 
niądze w wysokości ok. 5 tys. zł przekazano na budowę Szpitala Pomnika 
Matki Polki. 

Oddział Olsztyn 

Oddział zorganizował 14 VIII 1983 r. konierencję terenową nt.: „Ce- 
lowość zakładania plantacji, upraw leśnych o skróconym cyklu produk- 

cyjnym oraz upraw z wykorzystaniem samosiewów w nadleśnictwach 
dotkniętych klęską huraganu i gradacją szkodników owadzich na przy- 
kładzie nadleśnictw Zaporowo i Młynary”. Na konferencji wygłoszono 
trzy referaty: 

— „Stan sanitarny lasów OZLP Olsztyn i zagadnienia związane z od- 

nowieniem powierzchni powstałych po huraganach i gradacjach szkodni- 

ków owadzich” — mgr inż. Zygmunt Trociński, 

— „Charakterystyka i zagadnienia problemowe nadl. Zaporowo” — 

inż. Henryk Kurzyński, 

— „Charakterystyka i zagadnienia problemowe nadl. Młynary” — 

mgr inż. Stanisław Czajka. | 

Część terenowa obejmowała drzewostany gatunków drzew szybko ros- 

nących i plantacje topolowe oraz odnowienia dębu metodą placówek 
Ogijewskiego. 

Z okazji „Dni Lasu i Zadrzewień” Oddział był współorganizatorem 

wycieczki uczniów szkoły podstawowej do szkółki leśnej w nadl. Stare 

Jabłonki. | 
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W ramach akcji odczytowej wygłoszono dwie prelekcje: 
— „Wrażenia z 17 Kongresu IUFRO — leśnictwo Japonii” — doc. dr 

hab. Ryszard Siwecki. 
— „Rozmnażanie wegetatywne modrzewia” — doc. dr hab. Lucjan 

Janson. 

Oddział Piock 

Oddział zorganizował kursokonferencję terenową 20 VII 1984 r. nt.: 
— przygotowanie gleby w rabatowaiki w ciężkich warunkach płu- 

giem L.P.T.O-II, 
—  pilęgnowanie upraw założonych na rabatowałkach w roku 1982 

1 1983, 
— melioracje wodne w drzewostanie, 
—- budownictwo dróg leśnych. 
W konferencji uczestniczyło 42 członków Oddziału oraz zaproszeni 

goście z Oddziału Łódź i OZLP Warszawa. 
Członkowie Oddziału aktywnie uczestniczą w pracach innych stowa- 

rzyszeń (LOP, NOT). Oddział współpracuje z Radą Naukową Gostyniń- 
sko-Włocławskiego Parku Krajobrazowego. Ponadto prowadzona jest 

współpraca z Instytutem Badawczym Leśnictwa — Zakładem Produkcji 
Niedrzewnej nad organizacją żywicowania i stosowania nowych stymula- 

torów w żywicowaniu; z Zakładem Fitopatologii Leśnej — na temat 

wdrażania zwalczania huby korzeniowej przy użyciu grzyba Phlebia 
gigantea. 

Gddział Poznań 

Wygłoszono na zebraniach człoaków Oddziału i członków Studenckie- | 
go Koła Młodych 9 referatów: 

— „Szkodliwy wpływ pasów geopatycznych na żywe organizmy” (15 

XI 1983 r. inż. M. Żurowski). 

— „Lasy i leśnictwo Szwecji” — refleksje z podróży delegacji Za- 

rządu Głównego PTL (1 XII 1983 r., prof. dr hab. S. Szymanski). 

— ,,Miejsce i rola kół akademickich PTL na tle jego zadań i dotych- 

czasowej działalności” (7 XII 1983 r., prof. dr hab. K. Heymanow- 

ski). 

— „Zagadnienia zamierania pędów sosny (Scleroderris lagerbergit) 

w Polsce” (14 XII 1983 r. prof. dr K. Mańka). 
— „Aktualne problemy szkółkarstwa leśnego” (1 II 1984 r., prof. dr 

hab. K. Urbański). 

— „Aktualna technika i technologia przygotowania gleby w leśnic- 
twie” (15 II 1984 r., dr inż. I. Hernik). 

— „Potrzeba udoskonalenia i ujednolicenia klasyfikacji rębni” (15 III 
1984 r., prof. dr hab. S. Szymański). 

— „Las jako źródło surowca energetycznego” (22 III 1984 r., prof. dr 
hab. T. Cybulko). 

— „Etapy rozwoju gospodarstwa leśnego w Polsce Ludowej” (12 VI 
1984 r., prof. dr J. Broda). 
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W rammach współpracy z SITLiD-em w Szczecinku dwóch członków 
. Oddziału wygłosiło na organizowanych przez tamtejszy Oddział ,„Kosza- 
lińskich Dniach Techniki” referaty: 

— prof. dr hab. M. Podgórski nt.: „Zagadnienie szacowania 505- 
podarczej wartości lasu”, 

— prof. dr hab. M. Kubiak nt. „Niektóre problemy zwiazane 
z pozyskaniem i zagospodarowaniem drewna z drzewostanów pograda- 
cyjnych”. 

Członkowie Oddziału brali aktywny udział w akcji odczytowej poza 
Oddziałem. Inż. M. Żurowski wygłosił 13 referatów z tematyki ra- 
diestyzyjnej. Prof. S.-SSzymański wygłosił 4 referaty, a dr.I. Her- 
nik — 2 referaty. 

Członkowie Studenckiego Koła Młodych zorganizowali obóz naukowy 
dotyczący zagospodarowania turystycznego Bieszczadów. Opiekunem nau- 
kowym obozu był prof. dr hab. J. Wiśniewski. 

W 19683 r. Oddział nawigzał kontakty z Północno-Zachodnim Niemiec- 
kim Towarzystwem Leśnym z Dolnej Saksonii z inicjatywy członka tego 
Towarzystwa dr. Mohringa oraz członka Oddziału Poznańskiego dr. 
Gieiinga. W ramach współpracy zainicjowano wymianę 8-osobowych 
grup czionków Towarzystw. Wymiana ma charakter bezdewizowy. 

Odcział Szczecin 

W dniach 25 i 26 VI 1984 zorganizowano w nadleśnictwach N owogard 
i Dobrzany z udziałem 52 osób konferencję terenową nt.: „Uproduktyw- 
nienie i przebudowa drzewostanów uszkodzonych przez śniegi, wiatry 
i gradacje owadów”. W konferencji wziął udział prof. S. Szymanski, 
który wygłosił dwa referaty o aktualnej tematyce, a mianowicie: 

— „Iradycyjne i nowoczesne koncepcje pielęgnacji młodych drzewo- 
stanów sosnowych w świetle literatury i badań własnych”. 

— „Sposoby hodowlanego zagospodarowania drzewostanów uszkodzo- 
nych przez czynniki abiotyczne i biotyczne”. 

Poza wymienioną wyżej konferencją Oddział zorganizował: 
odczyt pt.: „Wyniki introdukcji daglezji w Polsce w środowisku leś- 

nym i perspektywy tej uprawy” (22 V 1984 r., doc. dr H. Chylarecki), 
— spotkanie nt. monografii Puszczy Bukowej pod Szczecinem (27 X 

1983 r.), 
— pogadankę nt. „Las w fotografii” (26 IV 1984 r.), 
— wystawę z okazji „Dnia Lasu” pt.: „Puszcza Bukowa w fotografii” 

(kwiecień 1984 r.) Na wystawie eksponowano 200 zdjęć wykonanych 
głównie przez członków Oddziału. 

Ponadto działalność Oddziału przejawiała się w udziale członków w 
charakterze wykładowców i instruktorów w kursach i szkoleniach tech- 
niczno-leśnych organizowanych przez OZLP w Szczecinie. 
Oddział Toruń 

Zorganizowano wygłoszenie referatu nt.: „Uproduktywnienie i prze- 
budowa drzewostanów w różnym stopniu uszkodzonych przez śniegi, wia- 
try i gradacje owadów” (10 IV 1984 r., prof. S Szymański). 

Zorganizowano konferencję terenową dotyczącą prac i osiągnięć In- 
stytutu Dendrologii PAŃ w Kórniku z zakresu nasiennictwa i selekcji 
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w hodowli lasu (7 VI 1984 r.) oraz na terenie LZD Siemianice z zakresu 
zagospodarowania lasu. 

Oddział kontynuuje prace nad gromadzeniem dokumentacji fotogra- 
ficznej skutków klęsk w lasach. 

Przedstawiciel Oddziału wziął udział w konferencji organizowanej 
przez SITLiD nt.: „Stan zdrowotny i sanitarny lasów północnych regio- 
nów Polski” (Piła 19—21 IX 1983 r.). 

Oddział Warszawa 

W ramach popularyzowania wiedzy z zakresu leśnictwa i drzewnic- 
twa zorganizowano 3 odczyty na Walnych Zebraniach Członków Oddzia- 
łu nt.: 

-—- „Radiestezja w leśnictwie — prof. dr E. Kamiński, 
—- „Współpraca leśnictwa z przemysłem drzewnym w Szwecji — 

mgr inż. R. Parewicz, 
— . „Określenie stanu zdrowotnego i sanitarnego lasu na podstawie 

teledetekcji” — doc. dr W. Bychawski. 
W ramach obchodów „Dni Lasu i Zadrzewień” zorganizowano akcję 

odczytową dla młodzieży szkół podstawowych i średnich, mającą na celu 
przybliżenie problematyki ochrony środowiska przyrodniczego ze szczegól- 
nym uwzględnieniem ochrony lasu. Wygłoszono 6 prelekcji w szkołach 
podstawowych w Warszawie (prelegenci — mgr inż. J. Głaz, mgr inż. 
S. Dąbek, mgr inż. K. Swoboda, prof. M. Botwin, prof. 
Z. Sierpiński). 

Również w czasie trwających „Dni Lasu i Zadrzewień” 15 członków 
Oddziału wzięło udział w sadzeniu lasu na terenie Kampinoskiego Parku 
Narodowego w ramach akcji zorganizowanej przez Koła SITLiD i PTL 
przy MLiPD. 

Oprócz działalności zorganizowanej bezpośrednio przez Zarząd Od- 
działu należy także wymienić znaczny wkład pracy członków Oddziału 
w ramach działalności ZG i jego Komisji oraz pomoc przy organizacji 
uroczystego spotkania z okazji 165 rocznicy powstania leśnego szkolnic- 
twa wyższego w Polsce. 

Oddział Wrocław 

Członkowie Oddziału brali aktywny udział w obchodach „Dni Lasu 
i Zadrzewień, a wiceprzewodniczący kol. G. Bochenek wchodził w 
skład wojewódzkiego komitetu. 

Przeprowadzono zebranie informacyjne dla załogi nadleśnictwa Wo- 
łów, przy którym ma powstać Koło PTL. 

Oddział zredagował apel do leśników Dolnego Śląska, przesłany do 
wszystkich jednostek podległych OZLP, wojewódzkim zarządom Ligi 
Ochrony Przyrody, Urzędom Wojewódzkim, Zespołowi Szkół Leśnych 
w Miliczu. Treścią apelu jest przedstawienie w skrócie stuletniego do- 
robku Towarzystwa, program działania na przyszłość, a także wezwanie 
do organizowania nowych kół. 

Andrzej Gorzelak, 
Jan Zajączkowski 
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